

潘玉萍.超声检出胎儿肱骨、股骨短小诊断21-三体的价值[J].中国医学影像技术,2013,29(11):1867-1870

超声检出胎儿肱骨、股骨短小诊断21-三体的价值

Value of prenatal ultrasonic detection of short humerus length and femur length of fetuses in diagnosing trisomy 21

投稿时间: 2013-01-28 最后修改时间: 2013-06-06

DOI:

中文关键词: [唐氏综合征](#) [肱骨](#) [股骨](#) [超声检查](#),[产前](#)

英文关键词: [Down syndrome](#) [Humerus](#) [Femur](#) [Ultrasonography, prenatal](#)

基金项目:

作者 单位

E-mail

[潘玉萍](#) [辽东学院医学院医学影像系, 辽宁 丹东 118002;中国医科大学附属盛京医院超声科, 辽宁 沈阳 110004](#)

panxy900@sina.com

摘要点击次数: 241

全文下载次数: 44

中文摘要:

目的 探讨超声检出胎儿肱骨、股骨短小对诊断21-三体胎儿的价值。方法 对有产前诊断指征的6425名孕17~37周孕妇行羊水和脐血穿刺术检查染色体核型。超声常规测量胎儿双顶径、股骨和肱骨长度,计算超声对肱骨和股骨短小的检出率,评价超声检查胎儿肱骨、股骨短小对21-三体胎儿的诊断价值。结果 共检出21-三体胎儿66胎,其中肱骨股骨均短小24胎(24/66,36.36%),单纯肱骨短小22胎(22/66,33.33%),股骨短小18胎(18/66,27.27%)。核型正常的6130胎中,肱骨股骨均短小1579胎,单纯肱骨短小697胎(697/6130,11.37%),单纯股骨短小740胎(740/6130,12.07%),21-三体胎儿肱骨、股骨短小检出率明显高于核型正常胎儿(P 均 <0.05)。根据超声检出单纯肱骨短小诊断21-三体的敏感度为52.38%(22/42),特异度为84.68%(3854/4551),阳性预测值为3.06%(22/719),阴性预测值为99.48%(3854/3874);根据超声检出单纯股骨短小诊断21-三体的敏感度为42.86%(18/42),特异度为83.74%(3811/4551),阳性预测值为2.37%(18/758)、阴性预测值为99.37%(3811/3835)。结论 产前超声检出肱骨、股骨短小提示胎儿患21-三体的风险显著增加。

英文摘要:

Objective To investigate the value of prenatal ultrasonic detection of short humerus length (HL) and short femur length (FL) of fetuses in diagnosing trisomy 21. **Methods** Amniocentesis and cordocentesis were performed in 6425 pregnant women who had indication for prenatal diagnosis to detect karyotype of the fetus during 17-37 pregnancy weeks. The fetal biparietal diameter (BPD), HL and FL were conventionally measured. The ultrasonic detection rate of short HL and short FL were calculated, and its value for detecting the trisomy 21 fetuses was evaluated. **Results** In 6425 pregnant women underwent amniocentesis and cordocentesis, 66 fetuses of trisomy 21 were detected, including 24 (24/66, 36.36%) with both short HL and FL, 22 (22/66, 33.33%) with short HL and 18 (18/66, 27.27%) with short FL. Among 6130 karyotypically normal fetuses, 1579 with both short HL and FL, 697 (697/6130, 11.37%) showed short HL and 740 (740/6130, 12.07%) showed short FL. The detection rates of short HL and FL of trisomy 21 fetuses were significantly higher than those in karyotypically normal fetuses ($P<0.05$). The sensitivity, specificity, positive predictive value and negative predictive value of ultrasonic diagnosis of short HL was 52.38% (22/42), 84.68% (3854/4551), 3.06% (22/719) and 99.48% (3854/3874), respectively, while of short FL was 42.86% (18/42), 83.74% (3811/4551), 2.37% (18/758) and 99.37% (3811/3835), respectively. **Conclusion** Prenatal ultrasonic detection of short HL and short FL indicates the increase risk of trisomy 21.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第6270337位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》期刊社

主管单位: 中国科学院 主办单位: 中国科学院声学研究所

地址: 北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码: 100190 电话: 010-82547901/2/3 传真: 010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计